
Поради батькам п'ятикласників 

Формування навчальної мотивації 

1. Не заважайте підліткові вчитися самостійно. Тільки в процесі 
самостійних відкриттів, «осяянь» у нього з'явиться бажання вчитися 
далі. Радість від осягнення нового - найкращий мотивуючий чинник. 

2. Навчальна праця цікава тільки тоді, коли вона різноманітна. Не 
повторюйте вдома шкільну систему. Нехай підліток сам організує своє навчання 
вдома, як йому подобається, сам вирішить, як обставити свій робочий куточок, 
як організувати свій робочий час. 

3. Будь-яка людина виконує діяльність з задоволенням тільки тоді, коли 
вона розуміє, для чого це потрібно. Дитина не знає, де їй можуть знадобитися 
знання з природознавства? Покажіть цю область. Причому, бажано, щоб знання 
були затребувані саме сьогодні, так як розуміння того, що ці знання будуть 
потрібні через кілька років, не є мотивуючим чинником. 

4. Купуйте цікаві книги («Цікава фізика», «Цікава геометрія»), довідники з 
різних навчальних дисциплін. Може бути, через інтерес до цих книг 
сформується і інтерес до предмету в цілому. Ще Л.Фейербах стверджував: «Те, 
для чого відкрито серце, не може скласти таємниці і для розуму.» 

5. Не поспішайте полегшити працю підлітка (зробити за нього домашнє 
завдання, вимагати від вчителя скасувати який-небудь вид роботи). Але і не 
змушуйте дитину переробляти завдання, виконувати нудну монотонну роботу, 
заучувати додатково важкий, незрозумілий матеріал. Пам'ятайте, що ні занадто 
важкий, ні занадто легкий матеріал не викликає інтересу. Навчання повинно 
бути важким, але посильним. 

6. Вселяйте в дитини впевненість, що у нього все неодмінно 
вийде. Розповідайте про те, які проблеми у навчанні виникали в дитинстві у 
вас. Якщо дитина не вірить у свої сили, то у неї формується навчена 
безпорадність, тобто вона не в силах виконувати діяльність успішно. 

7. Ні в якому разі не карайте дитину за невдачі у навчанні. Це не сприяє 
підвищенню мотивації. 

8. У цьому віці починають проявлятися інтереси, вчення дитини стає 
виборчим: на улюблені предмети вона витрачає більше часу, на ті, що не 
подобаються –  менше. Не заважайте їй самовизначатися. Якщо людина успішна 
у чомусь одному, готова займатися цим предметом годинами, це вже 
добре. Засвоїти всі предмети однаково добре дуже складно. 

9. Дитині подобається тільки те, що вона знає добре, що вдається. Іноді 
відсутність інтересу до якогось предмета пов'язано з тим, що у дитини дуже 



багато прогалин у знаннях. Це заважає їй засвоїти подальший 
матеріал. Допоможіть дитині заповнити ці прогалини. 

10. Пам'ятайте: якщо підліток проявляє небажання вчитися - це не примха, 
а крик про допомогу. 

Не лайте, а з'ясуйте причини такої поведінки. 

Шкільна тривожність і її подолання 

1. Перш за все заспокойтеся самі. Нічого страшного не сталося, діти іноді 
отримують двійки, падають, сваряться з друзями і т.д. 

2. Спробуйте разом з дитиною проаналізувати ситуацію. Як відомо, 
звичайне, знайоме хвилює менше, ніж незнайоме. Дитині треба писати 
контрольну? Прекрасно! Згадайте разом, в якій класній кімнаті це буде 
відбуватися, якого кольору зошит для контрольних робіт. Уявіть, як учень 
входить в клас, як починає писати. Виявляється, зовсім не страшно! 

3. Проаналізуйте з дитиною її позитивний досвід. Вселити в неї 
впевненість, що вона  зможе подолати і цю ситуацію. 

4. Проаналізуйте з нею і ті ситуації, в яких вона скоїла 
помилки. Подумайте, чим ці помилки були зумовлені? Допоможіть розібратися 
в тому, що дитина не розуміє. 

5. Часто стривожену людину мучить думка: «А раптом щось трапиться?» 
Обговоріть цю тему з дитиною. З'ясуйте, чого вона боїться. Їй страшно 
отримати двійку? А що трапиться, якщо вона отримає двійку? Поясніть їй, що 
не будете її лаяти, зрозумієте, що це сталося випадково. Виразіть готовність 
допомогти дитині в цьому випадку. Вона повинна знати, що ви будете 
підтримувати в будь-якому випадку. 

6. З дітьми, у яких сильна нервова система, можна застосовувати позитивні 
стимули. Пообіцяйте дитині щось особливе, якщо вона впорається із завданням 
успішно. Не перестарайтеся, бо занадто значимі стимули можуть погіршити 
діяльність дитини. Навіть якщо дитина не зуміла виконати все так добре, як 
задумувала, все одно заохотьте її. 

7. Наша мова досить багата для вираження почуттів. Тому свою думку 
можна висловити чесно. Можна сказати: «Молодець, ти зробив це добре!» 
Можна сказати по-іншому: «Молодець, ми постарався добре! Нехай ще не все 
вийшло, але я вірю, що у тебе все вийде! » 

 

 



Якщо діти мають мало справжніх товаришів або з ними «не дуже 
хочуть дружити» 

А) Учіть іграм, в яких треба брати участь разом з друзями. 

Б) Будинок оснастіть предметами, що привертають інших дітей. Повинне бути 
місце, де діти можуть самостійно спілкуватися, відчувати себе як 
вдома. Почастуйте чим-небудь гостей вашої дитини. 

В) Запросіть друзів вашої дитини на спільну прогулянку. 

Г) Знайомтеся з друзями вашої дитини. Ставтеся з повагою до товаришів вашої 
дитини. Цікавтеся їх життям. 

І ще кілька порад батькам п'ятикласників: 

1. Якщо ваша дитина має якісь особливості характеру (повільний, 
імпульсивний, чутливий) або здоров'я, повідомте про це класному керівнику, він 
обов'язково врахує це. 

2. Якщо ваша дитина чимось ображена, не поспішайте йти в школу 
розбиратися. Вона, звичайно, говорить вам правду, але це тільки його 
бачення. Послухайте та інших учасників інциденту, складіть свою 
думку. Пам'ятайте: ви не зможете все життя жити за дитину, і навчіть його 
виходити з конфліктних ситуацій самостійно. 

3. У вашої дитини будуть різні вчителі з різними вимогами. Важливо, щоб 
він навчився ефективно працювати на кожному уроці: це збагатить його 
життєвий досвід. 

4. На перших порах, знайомлячись з чимось новим, підліток не приймає 
його, вередує, каже, що раніше було краще. Не підтримуйте ці розмови дитини, 
допоможіть їй пристосуватися до нових умов. 
 


